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Свод памятников афанасьевской культуры включает более 180 статей по памятникам с терри-

тории Горного и Предгорного Алтая, Енисея, Тувы, Монголии, объектам и находкам афанасьевского 
типа из северо-западного Китая, долины Зеравшана, Восточного Казахстана. Каждому памятнику 
посвящена отдельная статья, в которой отражены название, местоположение, основные результа-
ты раскопок, источники, анализируются полученные материалы. В Свод включены как памятники, 
материалы которых опубликованы, так и объекты, результаты исследования которых до сих пор не 
были введены в научный оборот. Отдельные главы посвящены анализу погребального обряда афа-
насьевских комплексов Горного Алтая и Минусинских котловин, другим аспектам изучения культу-
ры. Исследование материалов каждого памятника позволило выделить неафанасьевские погребения 
(окуневские на Енисее, куротинского типа в Горном Алтае), а также обрядовые группы афанасьев-
ской культуры в Горном Алтае. В приложение включены публикация материалов раскопок крупней-
шего афанасьевского могильника Летник VI на Енисее, статьи об объектах афанасьевского типа из 
Восточного Казахстана и травматических повреждениях по материалам палеоантропологических 
коллекций афанасьевской культуры Горного Алтая.

Монография рассчитана на археологов, историков, краеведов, работников музеев и всех инте-
ресующихся древней историей Евразии.

The collection of monuments of the Afanasyevsky culture includes more than 180 articles on monuments 
from the territory of Mountain and Foothill Altai, Yenisei, Tuva, Mongolia and on objects and finds of the Afa-
nasyevsky type from northwest China, Zeravshan Valley and East Kazakhstan. A separate article with the infor-
mation about the name, location, the main results of excavation and the sources is devoted to each monument, 
the received materials are analyzed. The monuments which materials are published, as well as the objects, the 
research results of which still have not been introduced into scientific operation, are included in the collection. 
Certain chapters are devoted to the analysis of a funeral ceremony of the Afanasyevsky complexes of Moun-
tain Altai and Minusinsk hollows, to other aspects of studying of culture. The research of materials of each 
monument allowed to pick out non-Afanasyevsky burials (the Okunevsky on Yenisei and the Kurotinsky type 
in Mountain Altai), and also ceremonial groups of the Afanasyevsky culture in Mountain Altai. The appendix 
includes the publication of excavations materials of the largest Afanasyevsky burial ground Letnik VI on Yeni-
sei, the articles about objects of the Afanasyevsky type from East Kazakhstan and about traumatic damages on 
materials of the paleoanthropological collections of the Afanasyevsky culture of Mountain Altai.

The monograph is intended for archeologists, historians, regional specialists, museum workmen and 
all the interested by ancient history of Eurasia.
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